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PROTOKÓŁ NR V/XXIII/16 

z XXIII SESJI SEJMIKU WOJEWÓDZTWA 

ŚLĄSKIEGO V KADENCJI 

 
(25.05.2016 r. – Sala Sejmu Śląskiego, Urząd Marszałkowski Województwa Śląskiego 

w Katowicach, ul. Ligonia 46) 

 

1. Otwarcie sesji – godz. 8
35

 – radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący 

Sejmiku. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – spośród 45 radnych 

Sejmiku Województwa Śląskiego w dzisiejszej sesji, zwołanej na podstawie 

art. 21 ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o samorządzie województwa, 

zgodnie z listą obecności uczestniczy 40 radnych, stwierdzam tym samym 

prawomocność obrad i otwieram XXIII sesję Sejmiku Województwa 

Śląskiego V kadencji ! Witam Zarząd Województwa Śląskiego na czele z 

Panem Marszałkiem Wojciechem Saługą, witam Panią Skarbnik Elżbietę 

Stolorz-Krzisz, witam Panią Anetę Moczkowską, Sekretarza Województwa, 

Witam dyrektorów, prezesów jednostek oraz witam Szanownych Państwa 

Radnych, co jest oczywiste ! O głos, zanim przejdziemy do projektów uchwał 

prosił Pan Marszałek Kazimierz Karolczak. 

 

- radny Kazimierz Karolczak, Członek Zarządu Województwa – dzisiejszy 

porządek obrad dotyczył sprawy związanej z realizowanym zadaniem 

zleconym przez Samorząd Województwa Śląskiego, a raczej z jego 

problemami, które chcieliśmy rozwiązać. Do tej pory, do czasu zwołania sesji, 

nie mieliśmy decyzji Wojewody związanej z zabezpieczeniem środków na 

koordynację świadczeń, tzw. wychowawczych, czyli programu rządowego 

Rodzina 500+. W międzyczasie wpłynęła jednak decyzja Wojewody i w 

związku z tym podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej, jak i sprawa zmiany budżetu Województwa na 2016 rok stały się 

bezprzedmiotowe. W związku z tym chciałbym w imieniu Zarządu prosić o 

zdjęcie tych dwóch punktów z porządku obrad, ale również prosiłbym Wysoki 

Sejmik o wprowadzenie nowego punktu: informacja z podejmowanych działań 

Zarządu w sprawie koordynacji świadczeń wychowawczych oraz decyzji 

Wojewody i konsekwencji dla budżetu Województwa. 

 

Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2016-2025 (druk V/371). 
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3. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Województwa Śląskiego na 2016 

rok (druk V372). 

4. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – w związku z 

wnioskiem o zmianę w porządku obrad przechodzimy do głosowania. 

 

Głosowanie nad zdjęciem z porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2016-2025 

(druk V/371): 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

Głosowanie nad zdjęciem z porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmian 

budżetu Województwa Śląskiego na 2016 rok (druk V372): 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – i jeszcze …[głos z sali, 

poza nagraniem]… jesteśmy w trakcie głosowań, po głosowaniach. I proszę 

jeszcze w takim razie na wniosek Zarządu o przegłosowanie zmiany w postaci 

wprowadzenia do porządku informacji Zarządu Województwa Śląskiego 

…[głos z sali, poza nagraniem]… ale w trakcie głosowania ? … Przepraszam, 

ale nie widziałem. Miałem wyświetlone wyniki więc nie widziałem. 

 

- radny Piotr Czarnynoga – zdjęliśmy z porządku obrad punkt, który jak się 

okazało na szczęście był niepotrzebny. Chciałem prosić żebyśmy na tym 

skończyli dzisiejszą sesję, przed nami jest uroczysta sesja na temat roli rodziny 

w życiu naszym, w życiu województwa śląskiego, w życiu naszego kraju i w 

związku z tym przyda nam się godzina czasu żebyśmy się do tej sesji 

przygotowali. Natomiast temat, którym chce nas dzisiaj zaszczycić Zarząd 

Województwa Śląskiego jest tematem drobnym, jest tematem, który normalnie 

należy w sposób zwyczajny do obowiązków Zarządu Województwa Śląskiego. 

Dostaliśmy zresztą dosyć obszerne materiały. Nie dyskutujemy na sesji 

Sejmiku o wielu bardzo ważnych z punktu widzenia województwa śląskiego, z 

punktu widzenia nas radnych zadaniach Województwa. Nie dyskutujemy o 

stanie służby zdrowia, nie dyskutujemy o przygotowaniach Zarządu do 
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uchwały Sejmiku w sprawie ograniczenia niskiej emisji – ja prosiłem na 

ostatniej sesji Sejmiku abyśmy wszyscy mailowo dostali uchwałę Zarządu w 

tej kwestii, nikt jej nie otrzymał, ja jej też nie otrzymałem. To są tematy, które 

nas rzeczywiście żywo interesują i które powinny nas interesować, natomiast 

realizacja programu 500+ jak wiemy przebiega zgodnie z planem. A 

Szanowny Zarządzie ! Ktoś, kto pracował w samorządzie przez dwadzieścia 

parę lat, wie, że kiedy samorząd przejmował oświatę, służbę zdrowia, wiele 

innych zadań, to przejściowo pojawiały się problemy rzędu 50 złotych, czy 

500 tys. zł jak w przypadku półtoramiliardowego budżetu Województwa 

Śląskiego ! Cóż to są za problemy ? Zajmijmy się sprawami strategicznymi, 

natomiast żale Zarządu że musiał wysłać parę pism do ministerstwa i żale 

Zarządu, że musi dyskutować o sprawach technicznych, to nie sądzę żeby były 

to kompetencje Sejmiku Województwa Śląskiego. Dlatego proszę abyśmy 

zakończyli dzisiejszą sesję, a nawet w imieniu klubu PiS sprzeciwiam się 

byśmy wobec niedyskutowania ważnych, strategicznych spraw dla 

województwa śląskiego zajmowali się sprawą drugo-, a nawet trzeciorzędną, 

co do której zresztą dostaliśmy szczegółowe materiały i myślę, że Komisja 

Budżetu to jest i tak trochę za dużo jak na ten temat. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – uprzejmie dziękuję za 

te opinie. Przechodzimy do głosowania… 

 

 

Głosowanie nad umieszczeniem w porządku obrad punktu: Informacja Zarządu 

Województwa Śląskiego w sprawie działań podejmowanych przez Samorząd 

Województwa Śląskiego w celu uzyskania dotacji na realizację zadań 

wynikających z ustawy o pomocy państwa w wychowaniu dzieci: 

 

za  24 

przeciw 14 

wstrzym. 1 

 

Przyjęty porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Informacja Zarządu Województwa Śląskiego w sprawie działań 

podejmowanych przez Samorząd Województwa Śląskiego w celu uzyskania 

dotacji na realizację zadań wynikających z ustawy o pomocy państwa 

w wychowaniu dzieci. 

3. Zamknięcie sesji Sejmiku. 
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2. Informacja Zarządu Województwa Śląskiego w sprawie działań 

podejmowanych przez Samorząd Województwa Śląskiego w celu 

uzyskania dotacji na realizację zadań wynikających z ustawy 

o pomocy państwa w wychowaniu dzieci: 
 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku –…proszę zatem Pana 

Marszałka Karolczaka o informację zgodnie z nowym punktem porządku 

obrad. 

 

- radny Kazimierz Karolczak, Członek Zarządu Województwa – bardzo 

dziękuję za wprowadzenie tego punktu. W przeciwieństwie do Pana Radnego 

Czarnynogi uważam, że to jest sprawa bardzo ważna i w interesie 

mieszkańców województwa śląskiego. Decyzja Wojewody, o której mówiłem, 

co prawda rozwiązuje problem programu 500+, ale stwarza problem, duży, w 

zupełnie innym miejscu i w podobnym zakresie działań, w koordynacji sytemu 

zabezpieczeń społecznych. Chciałbym przedstawić więcej informacji w formie 

krótkiej prezentacji żeby każdy z radnych mógł zrozumieć z czym mamy 

problem, bo problem Województwo w dalszym ciągu ma i dalej nie może 

należycie zabezpieczać interesów mieszkańców regionu. Bardzo proszę 

prezentację … Koordynacja systemu zabezpieczenia społecznego w 

województwie śląskim – świadczenia rodzinne oraz świadczenia 

wychowawcze. Do tej pory samorząd województwa podejmuje i realizuje 

zadania zlecone przez rząd, przez Pana Wojewodę, tzw. koordynacji systemu 

zabezpieczenia społecznego. Od 1 kwietnia ustawą doszło nowe zadanie i tu 

jak już Pan Radny zaznaczył przedstawiliśmy Państwu korespondencję, która 

wynika z próby podjęcia się realizacji tego zadania, ale o tym powiem więcej 

w następnej części prezentacji. Zadania nałożone na samorząd województwa 

ustawą o świadczeniach rodzinnych, to jest pełnienie funkcji instytucji 

właściwej w związku z udziałem RP w koordynacji systemu zabezpieczenia 

społecznego w przypadku przemieszczania się osób w granicach Unii 

Europejskiej i europejskiego obszaru gospodarczego oraz wydawanie decyzji 

w sprawach świadczeń rodzinnych realizowanych w związku z koordynacją 

systemu zabezpieczenia społecznego. Funkcje instytucji właściwej do 

realizacji zadań z zakresu świadczeń rodzinnych w przypadku naszego 

województwa decyzją Zarządu pełni Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej. 

Świadczenia rodzinne podlegające przepisom o koordynacji systemów to jest 

zasiłek rodzinny wraz z dodatkami, świadczenia rodzicielskie, świadczenie 

pielęgnacyjne, zasiłek pielęgnacyjny, specjalny zasiłek opiekuńczy. Zadanie to 

polega na koordynacji tych świadczeń z innymi państwami w sytuacji gdy 

jeden z rodziców przebywa poza terenem Polski na terenie wspólnoty 

europejskiej. Realizacja zadania z zakresu koordynacji świadczeń rodzinnych 

realizowana jest poprzez osoby zatrudnione w chwili obecnej na 21,5 etatu. 

Pracują w zespołach ds. ustalania uprawnień do świadczeń rodzinnych, 
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ustalania i dochodzenia nienależnie pobranych świadczeń rodzinnych, 

formularzy Unii Europejskiej i ustalania koordynacji. Liczba spraw z zakresu 

koordynacji świadczeń rodzinnych rozpatrywanych w województwie śląskim 

w 2015 roku – do ROPS w Katowicach wpłynęło łącznie 11 820 spraw. 

Najwięcej dotyczyło krajów: Holandia – 3177, Niemcy – 2929, Norwegia – 

1187. W okresie od 1 stycznia do 30 kwietnia 2016 roku do ROPS wpłynęło 

4105 spraw z zakresu koordynacji świadczeń rodzinnych, w tym 915 

wniosków. W tym okresie wydano 1126 decyzji administracyjnych oraz 271 

postanowień. Według stanu na dzień 24 maja 2016 roku liczba postępowań 

prowadzonych w dziale koordynacji systemu zabezpieczenia wynosi 8299. Są 

to sprawy, które wpłynęły w 2016 roku, jak również postępowania, w których 

weryfikuje się uprawnienia do świadczeń rodzinnych za lata ubiegłe. W 

związku z tym przewiduje się, że w 2016 roku liczba spraw będzie podobna, 

jeśli nie większa jak w roku 2015. Zadanie zlecone z zakresu koordynacji 

świadczeń rodzinnych jest zadaniem zleconym z zakresu administracji 

rządowej, finansowanym z dotacji celowej z budżetu państwa, a to znaczy, że 

zadanie to musi być sfinansowane przez rząd, czyli dotacją zgodnie z decyzją 

Wojewody. Na ten rok decyzją Wojewody dostaliśmy jako samorząd 

województwa 1 753 000 zł. Na okres 5 miesięcy wykorzystanie tej kwoty to 

jest już 720 tys. zł – 41,07 % pierwotnej dotacji na 5 miesięcy. W związku z 

wejściem w życie ustawy o pomocy państwa w wychowaniu dzieci, to jest ten 

program rządowy 500+, oszacowano iż w województwie śląskim wydatki na 

realizację i wdrożenie wyniosą w 2016 roku 708 048 zł. Ta kwota w 2017 roku 

będzie większa z uwagi na to, że ten okres dotyczy od kwietnia do końca 2016 

roku. Według tej kalkulacji pieniądze byłyby spożytkowane na sfinansowanie 

10 dodatkowych etatów – koszty związane z utworzeniem stanowisk pracy, 

koszty związane z zakupem materiałów i uzupełnieniem wyposażenia, koszty 

związane z obsługą zadania, daje to kwotę 708 048 zł od 1 kwietnia do 31 

grudnia 2016 roku. Przy dokonywaniu szacunku uwzględniono dotychczasową 

liczbę spraw z zakresu koordynacji świadczeń rodzinnych, ale wiemy, że do 

dnia 24 maja 2016 roku do ROPS wpłynęły już 1933 wnioski o ustalenie 

prawa do świadczenia wychowawczego przekazane przez organy właściwe, 

czyli gminy. Przypomnę, do tej pory z uwagi na brak decyzji Wojewody żadna 

z tych spraw nie została podjęta do rozpatrzenia. Nie mieliśmy do tego 

możliwości, nie możemy realizować z własnych środków tych zadań, w 

związku z tym ta liczna korespondencja, którą Państwo dostali, jej kopie i 

monitowanie zarówno Pana Wojewody, jak i Pani Minister Rafalskiej. 

Dokumentacja pokazuje, że pierwsze pismo samorząd wysłał w dniu 8 lutego 

2016, ponowiliśmy 29 marca, 20 kwietnia, 6 maja – niestety, bez rezultatu. 

Dzisiejsza sesja nadzwyczajna oraz porządek, który prosiłem żeby zmienić, 

związana była tak prawdę mówiąc z ostatnią możliwością próby podjęcia się 

tego zadania, wyjścia naprzeciw obowiązkom stawianym przez rząd 

Samorządowi Województwa Śląskiego, ale chciałem zaznaczyć, że niezgodnie 
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z ustawami jakimikolwiek, generalnie okazuje się, że w międzyczasie, kiedy 

podjęliśmy tą próbę, w innych województwach również podejmowano takie 

próby. Województwo Małopolskie, które podjęło już wcześniej taką uchwałę, 

Regionalna Izba Obrachunkowa ją uchyliła jako niezgodną z ustawą. Okazało 

się, że pomiędzy dniem zwołania sesji a dzisiejszą sesją dostaliśmy decyzję 

Wojewody Śląskiego, który zabezpieczył nam kwotę 708 048 zł, ale zrobił to 

poprzez zdjęcie środków z zadania koordynacji systemów zabezpieczeń 

społecznych, z tej kwoty 1,7 mln zł. Ja przypomnę, że ta kwota służy m.in. 

sfinansowaniu 21,5 etatów i ci pracownicy w tej chwili pracują, mają umowy 

do końca roku, niestety poprzez zmniejszenie tej kwoty tych pieniędzy 

wystarczy, na chwilę obecną pozostałe środki, które nie zostały jeszcze 

wykorzystane, biorąc pod uwagę zmniejszenie kwoty o 708 tys., to jest kwota 

325 tys. zł. Tyle ROPS posiada do dyspozycji biorąc pod uwagę decyzję 

Wojewody. W tym monecie szacujemy, że w miesiącu lipcu, w pierwszych 

dniach sierpnia kwota na koordynację systemów zabezpieczeń społecznych po 

prostu się wyczerpie. W tym momencie będziemy musieli odmówić 

realizowania wszystkich wniosków, które będą spływały, a te, które nie 

zostały rozpatrzone po prostu musielibyśmy pozostawić bez rozpatrzenia. 

Uważam, że to jest sprawa bardzo ważna dla mieszkańców województwa i 

dlatego też prośba żeby przedstawić ją na posiedzeniu Sejmiku. Szanowni 

Państwo ! Akt najwyższego rzędu, konstytucja – ja wiem, że być może 

ostatnio są ugrupowania, które mają do niej różnego rodzaju obiekcje – ale dla 

mnie jest obowiązującym aktem prawnym – art. 166 ust. 2 wyraźnie mówi: 

jeżeli wynika to z uzasadnionych potrzeb państwa, ustawa może zlecić 

jednostkom samorządu terytorialnego wykonywanie innych zadań publicznych. 

Ustawa określa tryb przekazywania i sposób wykonywania zadań zleconych. 

Art. 167 ust. 4: zmiany w zakresie zadań i kompetencji jednostek samorządu 

terytorialnego następują wraz z odpowiednimi zmianami w podziale dochodów 

publicznych. Znaczy to, że zadania zlecone muszą zostać sfinansowane przez 

rząd. Szanowni Państwo ! Ja już tego Państwu nie rozdawałem, dysponujemy 

licznymi wyrokami, w których sądy wyraźnie stwierdzają iż zadania zlecone 

muszą zostać sfinansowane, w związku z tym nie rozumiemy, ja osobiście nie 

przyjmuję do wiadomości decyzji Wojewody, ponieważ ona stawia samorząd 

województwa w sytuacji, w której będzie musiał odmówić realizowania 

wniosków mieszkańców województwa w miesiącu sierpniu. To co się w tej 

chwili stało, to jest po prostu zabranie pieniędzy z jednego działania 

zleconego, które rząd ma obowiązek sfinansować do drugiego, do którego 

państwo przykłada chyba większą wagę, a przynajmniej podejmuje działania 

promocyjne, marketingowe – przypomnę, że Wojewoda jeździ po całym 

województwie pięknym busem, oklejonym i informuje jak to pięknie realizuje 

się program 500+. Pan Radny Piotr Czarnynoga również twierdzi, że ten plan 

przebiega bez zakłóceń. Ja twierdzę, że ten plan przebiega z zakłóceniami i 

właśnie tego tutaj mamy dowody. Wynika to z korespondencji, na którą nie 
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reaguje Pani Minister Rafalska, nie raczy odpowiadać na nasze prośby, 

wynikające tylko z głębokiej troski o zabezpieczenie interesów mieszkańców 

województwa. Dochodzi do kuriozalnej sytuacji, że dyskusja odbywa się 

poprzez media. Wczoraj w artykule stacji radiowej, na ich stronie 

internetowej, mamy odpowiedź Pani Minister Rafalskiej, która zapewnia że te 

zadania zostaną sfinansowane. Mówi się o jakiejś uśrednionej kwocie. Ja 

powiem szczerze, że nie rozumiem o co chodzi, ponieważ jak można uśredniać 

jakąś kwotę, z ustawy, z konstytucji wynika, że należy pokryć koszty. 

Możemy rozmawiać o kosztach, Wojewoda może zlecić kontrolę kosztów, ale 

koszty tego zadania muszą zostać pokryte … lub inne zadanie, że Wojewoda 

nie będzie tego zadania zlecał i będzie sam je wykonywał. To też wchodzi w 

grę. Myślę, że to nie ma znaczenia kto te zadanie wykonuje, ważne żeby te 

interesy mieszkańców województwa były zapewnione. W związku z tym ja 

mam gorącą prośbę do wszystkich tych, którzy mogą rozmawiać i mają 

wpływ, mogą prosić, apelować – zapraszaliśmy na dzisiaj Wojewodę 

Jarosława Wieczorka, niestety nie skorzystał z zaproszenia – chcieliśmy 

uzyskać informację jakie rząd, jakie Wojewoda ma plany w przypadku tego 

problemu, który wynika wskutek decyzji podjętej przez Pana Wojewodę. 

Niestety Pan Wojewoda nie skorzystał z zaproszenia, my wyślemy następne 

pismo, ale również radnych proszę żeby rozmawiać z wszystkimi tymi, którzy 

mogą w tej sprawie pomóc rozwiązać problemy mieszkańców województwa. 

W związku z tym mam nadzieję, że jasno i wyraźnie przedstawiłem radnym, 

że Samorząd Województwa Śląskiego ma duży problem i to działanie jest 

podyktowane troską o interesy mieszkańców województwa. Ja dodam ze swej 

strony – nie jest to przedmiotem dzisiejszej ani prezentacji, ani konkretnych 

wyliczeń – na chwilę obecną również zaczyna brakować pieniędzy na 

pokrycie działalności Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego. Jest to ważne 

narzędzie kształtowania dyskursu pomiędzy stronami społecznymi w 

województwie śląskim i przekazana na początku roku dotacja na 

funkcjonowanie tego ciała okazuje się, że przestanie za chwilę wystarczać i 

również być może staniemy przed sytuacją kiedy Wojewódzka Rada Dialogu 

Społecznego musiałaby zaprzestać swojej działalności. To jest następny 

niepokojący sygnał, że z jakichś niewiadomych przyczyn, nie wiemy jakich, 

rząd nie ma zamiaru realizować zadań, które wynikają z konstytucji i z ustaw. 

 

- radny Jan Kawulok – bierzemy udział dzisiaj w takiej bardzo ciekawej sesji 

trzypunktowej – otwarcie, informacja Zarządu i zamknięcie. Pierwszy raz taką 

sesję przeżywam, oczywiście jest to możliwe formalnie, prawnie, tylko ja się 

boję, że jeżeli taki zwyczaj wejdzie, czy to nie będzie utrudnienie dla radnych, 

bo informacje Zarządu zwykle są częścią jakiegoś szerszego tematu. I tutaj 

odnosząc się do pewnych decyzji, które oczywiście miały może wymiar 

dynamiczny, bo tą informację dostałem przed chwilą – ja dostałem 

zaproszenia pocztą razem na sesję i na Komisję Budżetu i wczoraj miałem 
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telefon o godzinie 15., że komisji nie ma, więc równie dobrze można było 

odwołać tą sesję, która jest niepotrzebna, bo jak się okazuje te pieniądze są już 

w tej chwili, tak ? Czyli jak gdyby sesja jest niepotrzebna. Można było w tym 

samym telefonie powiedzieć, że po prostu odwołujemy komisję i sesję. 

Radnym, którzy muszą nieraz w pracy odrabiać te godziny byłoby prościej 

przyjechać na godzinę 10
00

 niż na 8
30

. Teraz jeśli chodzi o te problemy, które 

tu są – one na pewno są, ja ich nie neguję, natomiast na pewno nie było tego 

na komisjach, ten temat jest zupełnie nam nieznany, więc na pewno nasuwają 

się pewne pytania. Pierwsze moje pytanie jest takie, no bo wiadomo, że 

główny ciężar programu 500+ spoczywa na samorządzie gminnym. Oni 

wydają tych decyzji w mniejszych gminach 2 tysiące, w większych 10 tysięcy, 

20 tysięcy i one problemu żadnego z tym nie mają. Natomiast my – ja 

oczywiście nie wiem, zaraz to pytanie zadam – ile wydaliśmy decyzji w tej 

sprawie w ciągu dwóch miesięcy, konkretnie jaka to była ilość, czy to było np. 

500, czy 5 tysięcy, ileśmy tych decyzji wydali w ciągu tych dwóch miesięcy 

funkcjonowania tego programu ? Bo jaki to jest rząd wielkości ? Teraz dalej ! 

Tutaj art. 166 konstytucji – oczywiście, ale jest też art. 67 o równym dostępie 

do świadczeń zdrowotnych, równie nieprzestrzegany przez nas jako samorząd. 

Nie dajemy tych pieniędzy tyle ile oczekują mieszkańcy, bo nie mamy więcej. 

Myślę, że dobrze się stało, że jak gdyby ten temat teraz jest analizowany. Ja 

byłem przekonany, że to będzie troszkę inaczej działało, że np. Sejmik da 

informację po dwóch miesiącach, trzech, tyle i tyle decyzji, takie koszty, żeby 

rząd mógł rozpoznać skalę potrzeb, bo chyba też nikt dokładnie nie wie ile 

kosztuje wydanie decyzji, czy to jest te 70, czy te 300, jak tutaj było w 

materiałach – ta różnica jest dosyć spora. Tak, że dla mnie jest przykro, że 

inne samorządy, szczególnie gminne tak świetnie sobie z tym poradziły, 

potrafiły wydać kilka tysięcy decyzji, a my z tymi kilkoma mamy aż tak 

olbrzymi problem. Czy to faktycznie jest jakaś, nie wiem, struktura, czy 

faktycznie nie potrafimy takich rzeczy realizować ? Tak, że reasumując, te 

uwagi ogólne, natomiast pytanie jedno ile zostało wydanych decyzji w 

przedmiocie 500+ przez Urząd Marszałkowski w okresie dwóch miesięcy 

funkcjonowania, czyli kwiecień-maj ? 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Pan Marszałek Karolczak zauważył w pewnym 

momencie, że Województwo, miał na myśli Zarząd Województwa Śląskiego, 

ma duży problem. Myślę, Panie Marszałku, że specjalnością zarządu, każdego, 

nie tylko województwa, ale też w powiecie, jednoosobowych zarządów w 

miastach, jest rozwiązywanie problemów. Ja rozumiem, że Państwo mieliście 

okazję żeby przed nami choć raz pochwalić się że pracujecie, że wysyłacie 

pisma, że czynicie starania. Myślę, że to jest piękne i że ten zwyczaj będziemy 

się starali utrzymać od dzisiaj tutaj na tej Sali Sejmu Śląskiego. W imieniu 

klubu PiS proponuję Panie Przewodniczący naszego Sejmiku aby w 

najbliższym czasie Zarząd Województwa Śląskiego na kolejnych sesjach 
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złożył nam tak szczegółowe sprawozdanie, łącznie z szczegółowymi 

materiałami na sześć następujących tematów – temat pierwszy niska emisja. 

Chcemy się dowiedzieć jakie są plany Zarządu, z którymi samorządami z 

województwa Państwo już rozmawialiście, jaka w tej sprawie jest 

korespondencja, czy jest prawdą, że w najbliższym czasie chcecie zabronić 

palenia węglem w naszych piecach ? Mam nadzieję, że nie, no ale my na ten 

temat nic nie wiemy. Bardzo wiele pytań, oczekujemy szczegółowego 

sprawozdania co w tej sprawie od dwóch miesięcy się dzieje i harmonogramu 

na przyszłość w jakich terminach będziecie Państwo dyskutowali z 

burmistrzami, z prezydentami, z wójtami, itd. Temat drugi – mapa potrzeb 

zdrowotnych województwa śląskiego. Mamy świadomość, że jesteśmy 

największym – mówiąc tak może innym językiem, ale tak mi łatwiej, nie 

miałem możliwości jak Pan Marszałek Karolczak przygotować się wczoraj do 

dyskusji, bo myślałem, że spotkamy się dzisiaj i będziemy rozmawiać z 

Arcybiskupem Skworcem na temat sytuacji rodziny, w związku z tym proszę 

mi wybaczyć słownictwo, ale jesteśmy największym graczem na rynku 

zdrowotnym województwa śląskiego. Chcemy się dowiedzieć jakie są plany 

Zarządu w tworzeniu mapy potrzeb zdrowotnych. Wiemy, że Ministerstwo 

Zdrowia pracuje nad taką mapą, wiemy jakie są zagrożenia w naszych 

szpitalach wojewódzkich, np. spółka Megrez została zaliczona do podmiotów 

niepublicznych, itd., itd. Oczekujemy korespondencji, szczegółowego 

sprawozdania właściwego marszałka, dyskusji na ten temat i chcielibyśmy się 

przy okazji dowiedzieć, już bardzo szczegółowo, właśnie tak albo jeszcze 

grubiej, o zadłużeniu szpitali województwa śląskiego, co robią dyrektorzy 

żeby to zadłużenie urealnić, zmniejszyć, żeby ono nie było zagrożeniem dla 

budżetu Województwa Śląskiego. Temat trzeci – sytuacja Kolei Śląskich. Czy 

jest prawdą, że Koleje Śląskie rozwijają się, kupujemy nowy tabor, mamy 

coraz więcej połączeń, pasażerowie są zadowoleni ? Czy może jest odwrotnie, 

czy może rację mają krytykanci ? Może to są krytykanci, ale żeby się o tym 

dowiedzieć … w poprzedniej kadencji Sejmiku marszałkowie sprawozdawali 

na temat sytuacji Kolei Śląskich. W tej kadencji mamy dziwne milczenie. 

Oczekujemy szczegółowego sprawozdania, szczegółowego raportu, 

szczegółowej dyskusji. Temat czwarty – jest już drugi rok, właściwie trzeci, 

realizacji programów europejskich, za które odpowiada Samorząd 

Województwa Śląskiego. Oczekujemy szczegółowego sprawozdania, które 

konkursy, jaki jest harmonogram, jakie przewidujemy zagrożenia, jakie wyście 

wyprodukowali zagrożenia dla realizacji i dla sprawnego wydawania środków 

europejskich ? Jak wam się udało doprowadzić do sytuacji podobnej jak w 

województwie małopolskim, że w ramach środków europejskich – nie 

WFOŚiGW, nie NFOŚ – w naszych programach, dyskutowaliśmy o tym na 

Sejmiku, jak będzie można wydawać środki europejskie na wymianę kotłów 

na ekologiczne, np. taki szczegół, który wszystkich mieszkańców żywo 

interesuje, w województwie małopolskim się udało, Pan Marszałek Saługa 
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kilka miesięcy temu deklarował się, mówił, że to jest wina Marszałka Sekuły, 

że nie ma tego w naszych programach europejskich, ale że to się zmieni. 

Korespondencja, Panie Marszałku, na ten temat, z kim Pan rozmawiał, jak 

jesteśmy przygotowani do tego żeby chociaż dorównać województwu 

małopolskiemu – nie powiem że kiedyś byliśmy liderami, ale to już jest 

historia, w różnych kwestiach, Śląskie to było kiedyś coś dumnego. Temat 

przedostatni, piąty – dekalog dla Śląska. Panie Marszałku ! Ogłosił Pan 

dekalog dla Śląska, wszyscy żeśmy się z nim zapoznali, chcielibyśmy się 

dowiedzieć w ślad za tym dekalogiem ile Zarząd Województwa Śląskiego pod 

Pana kierunkiem podjął konkretnych działań, spotkań, po to żeby ten dekalog 

wcielić w życie. Sytuacja ostatnia – Śląskie 3.0. Piękny program, ciężko go 

nawet przeczytać, bo jest bardzo obszerny. Myślę, że wszyscy nad nim 

pracujecie, my nie, no bo na żadnej komisji [nie było] dyskusji. My radni nie 

mamy możliwości współuczestniczyć w tworzeniu tak ważnego programu. 

Chcielibyśmy, Panie Przewodniczący Sejmiku, bo to myślę, że Pan 

doprowadzi do tego, że tak jak dzisiaj odbyła się specjalna sesja na temat 

drugo-, czy nawet trzeciorzędny tak szczegółowo, to Pan doprowadzi do tego 

że będziemy dyskutowali także na temat Śląskiego 3.0 na komisjach, na sesji. 

Jeśli nie, jeśli tak jak zawsze okaże się, że są to tylko życzenia klubu PiS, 

będziemy zmuszeni, Panie Przewodniczący, w każdej tej kwestii domagać się 

zwołania sesji nadzwyczajnej. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – jestem zdziwiony, że 

Pan Radny twierdzi, że zwołałem sesję w sprawie trzeciorzędnej. Myślę, że ta 

sprawa zasługuje na rangę co najmniej drugorzędnej, a jak nie to 

pierwszorzędnej. Zgadza się Pan ze mną ? … Kolejny kompromis, bardzo 

dziękuję Panie Piotrze … natomiast wydaje mi się, że dobrze by było żebyśmy 

zeszli do dyskusji na temat ten dzisiejszy. Rozumiem te meandry Pana Piotra 

Czarnynogi i te dygresje, które się gdzieś tam pojawiały, bo to bardzo ładnie 

brzmi, ale wróćmy do rozmowy na temat tego w jaki sposób finansowane są 

zadania zlecone, bo to jest clou dzisiejszych obrad. 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – patrząc na temat naszych obrad, on 

rzeczywiście wydaje się istotny, bo nie róbmy polityki, zajmijmy się dziećmi, 

tak w skrócie można nazwać, więc przyznam, że łatwiej o ten kompromis – są 

w klubie PiS też tacy radni, którzy mają zdanie że jest to temat drugorzędny, a 

może i nawet ważniejszy, Panie Przewodniczący, a w każdym razie daleko 

ważniejszy od zajmijmy się ciepłą wodą w kranie. Ja chciałem tylko 

troszeczkę uwag przyziemnych przekazać, Panie Marszałku i Panie 

Przewodniczący, bo chodzi mi o sposób przygotowania sesji. To są 

dokumenty zwołujące sesję, komplet materiałów, w tym dwa projekty uchwał, 

nawiasem mówiąc budzące moje bardzo poważne wątpliwości prawne. To są 

materiały, które dostajemy z Urzędu Marszałkowskiego przed wejściem na 
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sesję, pięć minut przed wejściem na sesję. Ja chciałem się zapytać Panie 

Marszałku czego Pan się spodziewał wręczając nam to w tej chwili ? Czy tego 

nie można było wysłać tydzień temu, bo jakby to zostało wysłane razem z 

dokumentacją zwołującą tą sesję, to bylibyśmy po pierwsze primo 

przygotowani do dyskusji merytorycznej, być może, jeżeli z tych pism coś 

wynika, natomiast tak to nie mamy nawet szans tego przeczytać, więc po co 

nam się to daje ? Jeżeli ja jako radny nie jestem w stanie zapoznać się z 

materiałami, nad którymi będzie za chwilę dyskusja, to jest oczywiste że nie 

jestem w stanie brać udziału w tej dyskusji. Czy to z taką intencją zostało 

przygotowane ? No bo nikt normalny, Panie Marszalku, nie da rady przejrzeć 

wszystkich tych pism w przeciągu pięciu minut, to jest dystansu pomiędzy 

otrzymaniem a udzieleniem informacji tak wyczerpującej Zarządu 

Województwa. Przyznam się, że trudno mi z tej informacji wiele zrozumieć, to 

podobnie jak mój przedmówca. Zrozumiałem, że Zarząd Województwa ma 

problemy, ale Panie Marszałku są firmy na świecie, są na tym świecie firmy 

działające na takiej zasadzie że jak przychodzi podwładny do przełożonego z 

triumfalnym: szefie, mam problem, to mu odpowiadają: nie, pan już 

problemów nie masz, proszę się zgłosić do kasy, jest pan zwolniony, bo firma 

płaci panu za rozwiązywanie problemów. I wydaje mi się, że w zarządzaniu to 

właśnie najpoważniejszym zadaniem jest rozwiazywanie problemów. Za nic 

innego nie płacą tym, którzy zarządzają. No bo przepraszam, jak ja mam 

rozumieć tą prezentację ? Były dwie cyfry podane – jedna, że 10 etatów 

zostało, to graficznie mi utkwiło, utworzone w celu załatwienia tego tematu. 

Za chwilę gdzieś przejawiła się w wystąpieniu Szanownego Pana Marszałka 

liczba 21,5 etatu – 21,5 to ja już nawet nie będę przeliczał, ale 1933 wnioski, 

10 etatów, to jest w ciągu roku wydajności 10 roboczogodzin na wniosek, na 

załatwienie wniosku. W epoce komputerów, wszechobecnej informacji i 

powszechnych ułatwień no to ja przyznam się, że takiej wydajności pracy 

trudno mi gratulować. I druga sprawa – problem jest, jak zrozumiałem, bo 

Wojewoda obciął dotację do wysokości 708 tys. i coś tam. Przepraszam, ale 

kiedyś w trakcie jakiejś dyskusji, to mi tu powiedziano… 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – przepraszam, ale czy 

Pan Radny mógłby dążyć do konkluzji, bo już mówi Pan 10 minut. Za chwilę 

będzie kolejna sesja… 

 

- radny Zbigniew Przedpełski –…przepraszam, chciałem sformułować 

pytanie, Panie Przewodniczący … bo kiedyś poinformowano mnie, że średnie 

wynagrodzenie w Urzędzie Marszałkowskim to troszkę powyżej 4 tys. zł, to 

jak tak na szybko liczę, to koszty tych 10 etatów to powinno być coś około 

tych 700 tys. zł, więc czy Pan Marszałek zechciałby ten temat rozwinąć, skąd 

się biorą te trudności ? Bo ja ich, przepraszam bardzo, ale dalibóg nie 

rozumiem. 
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- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku –…Pan Radny Tomasz 

Bednarek, proszę bardzo ! … Prosiłbym o zwięzłość w dyskusji, bo za chwilę 

zaczną się schodzić goście i będę zmuszony przerwać te dyskusje już w 

sposób taki techniczny… 

 

- radny Tomasz Bednarek – tak się zastanawiam po co ta sesja została 

zwołana, bo Pan Marszałek od samego początku mówi o zgodzie, o 

porozumieniu, o dyskusji, a mam wrażenie, że ta sesja została zwołana tylko 

po to żeby skrytykować dobry program wsparcia dla polskich rodzin – 

pierwszy taki program w historii tak naprawdę naszego kraju, który w tak 

wymierny i realny sposób wspiera polskie rodziny aby mogły się rozwijać. Ja 

rozumiem, że Województwo też jest zaangażowane w realizację tego 

programu, ale te kwoty, które tu Pan Marszałek Karolczak przedstawiał, to nie 

były kwoty i nie były to wartości, które miałyby kolosalne znaczenie dla 

Województwa. Przypomnijmy sobie jakie środki były przeznaczone, są 

przeznaczane chociażby na modernizację Stadionu Śląskiego. Nie tak dawno 

na komisji zastanawialiśmy się nad dodaniem kolejnych trzydziestu kilku 

milionów żeby dokończyć tą inwestycję, więc konkluzją tej sesji jest chyba to 

żeby skrytykować dobry program, który został sprawnie przygotowany, który 

został sprawnie wdrożony i który przynosi realne efekty. Dlatego ja bym tutaj 

raz jeszcze w ślad za moimi kolegami radnymi zaapelował o to i mam taką 

nadzieję, że to że dzisiaj dyskutujemy, że dzisiaj jedynym punktem tej sesji 

jest tylko informacja Zarządu, że to wreszcie będzie taki początek do tego aby 

na każdej kolejnej sesji chociażby sprawozdania z działalności Zarządu 

wyglądały w taki sam sposób, abyśmy dostawali materiały, prezentacje, 

liczby, kwoty, wartości we wszystkich istotnych sprawach, które dzieją się na 

bieżąco na terenie województwa śląskiego i czym na bieżąco Zarząd 

Województwa zajmuje się. I żeby nie było sytuacji takiej, z jaką mamy do 

czynienia w tej chwili, gdy przychodzi punkt sesji sprawozdanie Zarządu z 

prac, to Zarząd nagle znika i żeby nie było sytuacji takiej jak ostatnio, że na 

wszystkie pytania, które zadawaliśmy w tym punkcie obrad nie uzyskaliśmy 

żadnych odpowiedzi, co oznacza że Zarząd był nieprzygotowany do tego aby 

tych odpowiedzi udzielać. Dlatego raz jeszcze apeluję abyśmy takie dyskusje 

przeprowadzali w każdej istotnej kwestii dla województwa śląskiego i abyśmy 

te sesje, Panie Przewodniczący, zwoływali w takich terminach aby Pan nie 

musiał radnych ograniczać czasowo co do dyskusji, bo chyba tak ważny temat 

nie powinien mieć ograniczenia czasowego co do dyskusji. Dlatego raz jeszcze 

ten apel i prośba o to żeby te wszystkie elementy, o których mówimy, te 

wszystkie tematy były w tak samo dokładny i wnikliwy sposób analizowane i 

raz jeszcze proszę o to abyśmy teraz jeszcze, tu na tej sesji, otrzymali 

informacje, bo to będzie dla nas ważne co do dalszej dyskusji, odpowiedź na 

to pytanie w tym momencie, które zadawał Pan Przewodniczący Kawulok 
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dotyczące konkretnej liczby decyzji wydanych w ostatnim czasie w ramach 

realizacji tego programu. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – cieszyłbym się bardzo 

gdybyście Państwo wreszcie ustalili czy temat jest pierwszorzędny, 

drugorzędny, czy trzeciorzędny, bo słyszę trochę, że tak powiem, kakofonii w 

tym zakresie. Sesja nie miała na celu tak długiej dyskusji, dość 

monotematycznej zresztą. Otrzymaliście Państwo informację …. Zgłaszał się 

Pan Radny Makowski, a zaraz Pan Marszałek Karolczak … dziękuję, padł 

wniosek formalny o zamknięcie listy, a zatem na liście mamy Pana 

Makowskiego, Jacka Świerkockiego … czy zamkniecie dyskusji ? Bo 

przepraszam… 

 

- radny Jarosław Makowski –…wcześniej zgłaszałem się do głosu i składam 

wniosek formalny o zamknięcie tej dyskusji – to jest moja pierwsza uwaga. 

Druga uwaga. Szanowni Państwo ! Ja na tej sali spodziewałem się 

wszystkiego i różne rzeczy na tej sali można usłyszeć, ale nie sądziłem, że z 

ust radnych PiS usłyszę, że sztandarowy program rządu PiS to sprawa drugo-, 

trzeciorzędna, czy w ogóle nieważna. Ja jako przewodniczący klubu PO 

uważam, że to jest bardzo ważny program, kluczowy program …[głosy z 

sali]… Mam nadzieję, że Pani Premier Beata Szydło nie słyszała tego 

wystąpienia żeby kluczowy program tego rządu nazwać mało ważnym. To jest 

po pierwsze !... 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku –…bardzo proszę nie 

dyskutować z miejsca…  

 

- radny Jarosław Makowski –…druga moja uwaga jest taka – przedstawienie 

stanu wdrażania tego programu wydaje mi się ważne, ale nim zaczniemy go 

oceniać pozwólmy żebyśmy się z nim zapoznali. Nie mam nic przeciwko, 

drogi Piotrze, żebyśmy na następnej sesji dyskutowali o tym ile wejdzie, 

natomiast dzisiaj wiem, że do wczoraj jeszcze trwały dyskusje między Panem 

Wojewodą, Panem Marszałkiem, Zarządem. Pozwólmy żebyśmy się zapoznali 

z tym programem i będziemy dyskutowali na następnej sesji jeżeli trzeba 

będzie zwołamy kolejną nadzwyczajną sesję np. á propos emisji … Zgadzam 

się z Państwem, że tego typu informacje powinny być dostarczane, ale na 

dzień dzisiejszy proszę, nim zaczniemy oceniać zapoznajmy się z tym 

materiałem, dlatego mój wniosek formalny o zakończenie tej dyskusji. 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku –…w takim razie 

przechodzimy do głosowania … o zamknięcie dyskusji …[głosy z sali]… Jest 

godzina wpół do dziesiątej, za chwilę będą schodzić się goście. Znając 

praktykę jaka w tej chwili ma miejsce … Dyskutowaliście Państwo, cztery 
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osoby zajęły 30 minut … Myślę, że będziemy w tym momencie zaczynali 

następną sesję o 11. 

 

Głosowanie nad wnioskiem formalnym o zamknięcie dyskusji: 

 

za  20 

przeciw 5 

wstrzym. 2 

 

- radny Grzegorz Wolnik, Przewodniczący Sejmiku – dyskusja została 

zamknięta ! W związku z wyczerpaniem porządku obrad zamykam XXIII 

sesję Sejmiku Województwa Śląskiego V kadencji… 

 

 

3. Zamknięcie sesji Sejmiku – [godz. 9
30

]. 
 

 


